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آيت الله کعبي:
 سازش با امريکا معنا و مفهومي ندارد

نماينده مردم خوزس�تان در خبرگان ب�ا بيان اينک�ه امريکايي ها 
مخالف تمدن نوين اس�امي هس�تند، گف�ت: دش�مني امريکا در 
همين زمينه اس�ت، از اي�ن رو مخالف�ت امريکا با انقاب اس�امي 
صرف�اً يک دش�مني زودگ�ذر و مبتن�ي ب�ر داد و س�تد اقتصادي 
نيس�ت، بلک�ه ي�ک دش�مني مبناي�ي ب�ه ش�مار م�ي رود. 
آيت الله عباس کعبي در گفت وگو با رس��ا، با اشاره به تأکيد رهبر معظم 
انقلاب مبني بر اينکه تصور حل مشکلات با امريکا از طريق مذاکره غلط و 
باطل است، گفت: ماهيت دشمني امريکا با نظام مقدس جمهوري اسلامي 
بر پايه دشمني با هويت اس��لامي و انقلابي نظام است. وي افزود: امريکا 
دشمن استقلال، آزادي و حقيقت جمهوري اسلامي است، تجربه رفتار 
امريکا نشان داده که با ذات انقلاب اسلامي مخالف است؛ رفتار امريکايي ها 

همواره رفتار استکباري و از موضع قيموميت و سرپرستي جهان است. 
عضو جامعه مدرسين حوزه علميه قم با بيان اينکه امريکا مي خواهد همه 
کشورهاي جهان را تسليم اراده خود کند، اظهار داشت: تا زماني که کشوري 
تسليم اراده امريکا نشود و در نظم تعريف شده امريکايي قرار نگيرد، به چشم 
دشمن به او نگاه مي شود. آيت الله کعبي در ادامه با بيان اينکه امريکايي ها 
مخالف تمدن نوين اسلامي هستند، ابراز داشت: دشمني امريکا در همين 
زمينه است، از اين رو مخالفت امريکا با انقلاب اسلامي صرفاً يک دشمني 
زودگذر و مبتني بر داد و ستد اقتصادي نيست، بلکه يک دشمني مبنايي 
به شمار مي رود. وي عنوان کرد: مبناي انقلاب اسلامي که بر پايه تحقق 
استقلال، پيشرفت، آزادي، تمدن نوين اسلامي و تداوم حکومت مردمي 
است که امريکايي ها با اين مخالف هستند، حقيقت دشمني امريکا با نظام به 
جوهر، پايه و گفتمان انقلاب اسلامي باز مي گردد. نماينده مردم خوزستان 
در مجلس خبرگان رهبري خاطرنشان کرد: دش��مني امريکا با انقلاب 
اسلامي همانند دشمني مشرکان قريش با اسلام رسول الله)ص( است، در 
آن زمان کوتاه آمدن رسول الله در برابر مشرکان قريش تحول مبنايي به 
حساب مي آمد که اين اتفاق هرگز نمي افتاد و در نهايت منجر به فتح مکه 
و پيروزي رسول اکرم)ص( اسلام شد. عضو جامعه مدرسين حوزه علميه 
قم در پايان تأکيد کرد: قطعاً مذاکره و سازش با دشمني که دنبال نابودي و 

اضمحلال ملت ايران و انقلاب اسلامي است معنا و مفهومي ندارد. 
 

سردار نقدي:
حقوق هاي نامتعارف

 حاصل گزينش هاي خويشاوندي است
فيش ه�اي حقوق�ي آنچنان�ي ک�ه در 
جهت ترجيح منافع ش�خصي و خاف 
م�رام جهادي اس�ت، حاص�ل گزينش 
افراد بر اس�اس رفاقت، خويش�اوندي، 
رودربايس�تي و ويژه خ�واري اس�ت. 
سردار محمدرضا نقدي، رئيس سازمان 
بسيج مستضعفين، عصر ديروز در آيين 

افتتاحيه اردوهاي جهادي سراس��ر کش��ور در ح��رم مطهر امام 
رضا)ع(، دنياطلبي و دنبال منافع شخصي بودن را مصيبت بزرگ 
جهان کنوني عنوان و اظهار کرد: اردوهاي جهادي به ما ياد مي دهد 
فراتر از خود به فکر ديگران هم باش��يم و مناف��ع را تنها براي خود 
نخواهيم. وي از اردوهاي جهادي ب��ه عنوان تمريني براي قرب به 
خدا و دل کندن از دنيا نام برد و گفت: جامعه آرماني ما که رسالت 
بسيج، تلاش براي رس��يدن به آن است، يک جامعه جهادي است 
که همه حرکت ها در آن براي رضاي خدا و تعالي انسان ها صورت 

مي گيرد. 
نقدي فيش هاي حقوقي آنچناني را در جهت ترجيح منافع شخصي 
و خلاف مرام جهادي دانست و افزود: مي گويند قانون اشکال داشته 
که اجازه داده اين افراد سوءاستفاده کنند، اما به فرض که اينطور 
باش��د، پس دين و انصاف و وج��دان آنها کجا رفته اس��ت؟ رئيس 
سازمان بسيج مستضعفين خاطرنش��ان کرد: وقتي گزينش افراد 
براي مناصب، به جاي تقوا و روحيه انقلابي و جهادي، بر اس��اس 
رفاقت، خويشاوندي، رودربايس��تي و ويژه خواري باشد، حتي اگر 
قوانين هم اجازه ندهد، افراد سوءاستفاده مي کنند. وي با بيان اينکه 
جامعه ما زماني به رشد و تعالي مي رسد که روحيه جهادي در همه 
شئون آن حاکم شود، يادآور شد: مهم تر از خدماتي که گروه هاي 
جهادي در اقصي نقاط کشور ارائه مي دهند، الگوسازي اين فرهنگ 
جهادي است. نقدي ادامه داد: ما بايد اين فرهنگ را ابتدا در وجود 
خود نهادينه کنيم و س��پس به ديگران تعمي��م دهيم. چنانکه در 
چشم انداز گروه هاي جهادي نيز عنوان شده است، در اين صورت 

است که بسياري از مشکلات بزرگ ما حل مي شود. 
رئيس سازمان بسيج مس��تضعفين تصريح کرد: تصور نکنيم اين 
روحيه تنها به نام و نشان خاصي اختصاص دارد؛ ملت ما خيررساني 
به ديگران و گذش��ت و ايثار را در مکتب اهل بيت)ع( تعليم ديده 
است اما مديران ما اغلب از فعال کردن اين ظرفيت ها ناتوان هستند. 
وي، ايجاد نيروي مردمي بسيج از سوي امام خميني)ره( و بسيج 
سازندگي توس��ط رهبر معظم انقلاب را ناش��ي از شناخت ايشان 
از ظرفيت هاي مردمي عنوان و خاطرنش��ان کرد: خودکفا کردن 
محرومان، رون��ق توليد و احياي اقتصاد روس��تايي از اولويت هاي 

جهادگران است.
رئيس سازمان بسيج مستضعفين در پايان گفت: پيوستن آستان 
قدس رضوي به حاميان اردوهاي جهادي، افزون بر برکاتي که از نام 
مبارک امام رضا)ع( به همراه دارد، شوق خيران براي کمک بيشتر 

را هم افزايش خواهد داد. 

با اشاره به حقوق هاي نامتعارف
توکلي: بايد مهر ننگ بر پيشاني خائنان بخورد

رئي�س س�ازمان ديده بان ش�فافيت و 
عدال�ت، ض�رر حقوق�ي نامتع�ارف را 
فقط مالي ندانس�ت که ب�ا بازگرداندن 
آن خس�ارت وارده ب�ه کش�ور جبران 
ش�ود و گفت: در مبارزه ب�ا اين معضل 
همه بايد پش�ت س�ر دولت بايس�تيم. 
احمد توکلي در واکن��ش به فيش هاي 

حقوقي نامتعارف در گفت و گو با ايرنا افزود: در سال 90 آيين نامه اي 
تصويب ش��د که اختيارات زيادي به هيئت عامل صندوق توسعه 
ملي داد. البته دولت فعلي در 30 خرداد اين آيين نامه را اصلاح کرد. 
وي با بيان اينکه نبايد مشکلات را براي گذشته دانست و اين دولت 
و آن دولت کرد، ادامه داد: اين رفتارها اعتماد را کم مي کند. همه 
بايد پشت سر دولت بايستيم تا بتواند با اين مشکلات مبارزه کند. 

البته دولت نيز خود مراقبت کند اين اعتماد را بيشتر کند. 
توکلي اضافه کرد: حل مشکل حقوق هاي نامتعارف تنها به استعفا 
دادن نيست بلکه کس��ي که خيانت در امانت کرده است به تعبير 
اميرالمؤمنين)ع( بايد مهر ننگ به پيشاني اش بخورد و طوق ذلت 

به گردنش آويزان شود.
وي افزود: وقتي مديراني اهل حيف و ميل اموال عمومي ش��دند، 
تصميمات شان هم جهت دار مي شود، منابع به شکل کارا تخصيص 
داده نمي ش��ود بلکه به انحراف کشيده ش��ده و بهره وري سيستم 
پايين مي آيد. رئيس سازمان شفافيت و عدالت اضافه کرد: سازمان 
شفافيت بين المللي سال 2007 گفته است که درجه فساد ايران در 
اقتصاد 34 ميليارد دلار هزينه داشت که 31 ميليارد دلار کاهش 
بهره وري و 3 ميليارد دلار براي س��رمايه گذاري يا نيامدن سرمايه 
است. توکلي تأکيد کرد: ضرر کساني که پول اضافه گرفتند، فقط 
پولي نيست که دادگاهي شوند و خس��ارت وارده را به کشور پس 
دهند. وي درباره اينکه مي گويند اين برداشت ها قانوني بوده است، 
گفت: ظاهر قانوني داشتن باعث صحت حقانيت اين کار نمي شود. 
وقتي قانون در بخش عمومي مي گويد مدير مجاز است که به افراد 
براساس کارشان اضافه کار دهد، اين از اختيارات مدير است، چرا 
اختيارات مي دهند براي اينکه مديريت بدون اختيارات امکانپذير 

نيست.
نماينده مجلس نهم افزود: بالطبع مدي��ر هم بايد اين اختيارات را 
براي سازمان و اهداف آن اس��تفاده کنند. سؤال اينجاست که اگر 
براي منفعت شخصي اس��تفاده کرد آيا باز هم قانوني است؟ به هر 

صورت همه قانوني نبوده و بعضي خيانت بوده است. 

نجومي ها را عزل و محاکمه کنيد
درخواست نمايندگان از مسئولان و دستگاه هاي ذي صاح

 انتش�ار تعدادي از فيش ه�اي حقوقي نجومي 
برخي مديران دولتي و بانک ها که براي نخستين 
بار با فيش حقوقي مدير بيمه مرکزي اس�تارت 
خورد و منجر به برکناري او شد، با سپري شدن 
حدود دو ماه ابعاد جديدي به خود گرفته است. 
اين سونامي تاکنون چند مدير متخلف را با خود 
برده اس�ت و انتظار مي رود دامنه برخوردها به 
ديگر مديران متخلف هم س�رايت کند. گرچه 
ابتدا تاش شد اين مس�ئله در حد تخلف چند 
مدير تعريف ش�ود و حتي عنوان شد که نبايد 
آن را يک مس�ئله ملي ک�رد، اما با گس�ترش 
افشاگري ها که رسانه ها نقش مؤثري در پيگيري 
و مقابله با اين ويژه خواري داشتند، اکنون هيچ 
مقامي را در قواي سه گانه نمي توان پيدا کرد که 
از برخورد با حقوق ه�اي نجومي حمايت نکند. 
تأکيد رهبر معظم انق��لاب در دي��دار کارگزاران 
نظام و همچنين خطاب��ه معظم ل��ه در نماز عيد 
س��عيد فطر درباره ضرورت برخورد با حقوق هاي 
غيرمتعارف و همچنين بيانيه 9 بندي رئيس جمهور 
به ملت ايران در اين ارتب��اط که تأکيد کرده بود: با 
کسي عقد اخوت نبسته ام و مبارزه با فساد و رانت 
در نظام اداري و اقتصادي را تا ريش��ه کن ش��دن 
ادامه مي دهيم، ترديدي باقي نگذاش��ته است که 
مبارزه با اين مفسده بايستي با همکاري همه قواي 
کشور تا حصول نتيجه ادامه يابد و ضمن ريشه يابي 
زمينه هاي شکل گيري، متخلفان عزل و محاکمه 
شوند و حقوق ها به خزانه بازگردانده شود. در همين 
زمينه چند تن از نمايندگان مجلس ضمن تأکيد 

بر مقابله جدي با اين مس��ئله به طرح ديدگاه هاي 
خود پرداختند. 

   عزل مديران متخلف لازم اما کافي نيست
حجت الاسلام احمد سالک، نماينده مردم اصفهان 
در مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با فارس، با 
اشاره به حقوق هاي نجومي برخي مديران دولتي 
اظهار داش��ت: در گذش��ته هر اتفاقي که مي افتاد 
برخي مي گفتند اين مسائل مربوط به دولت گذشته 
و رياست جمهوري دولت دهم است، اما اکنون که 
دريافت حقوق هاي آنچناني در دولت يازدهم اتفاق 
افتاده اس��ت آقاي روحاني بايد پاسخگو باشد. وي 
افزود: اينکه پس از اين تخلفات مديري استعفا دهد 
يا او را عزل کنند به هيچ عنوان قانع کننده نيست و 
اين تخلف بايد از روزي که منصوب شدند محسوب 
شود. نماينده مردم اصفهان همچنين تصريح کرد: 
هر آنچه را که مديران به صورت غيرقانوني دريافت 
کرده اند باي��د به صورت کام��ل و از روز انتصاب به 
بيت المال بازگردانند. همچنين اي��ن افراد بايد به 
مردم معرفي ش��وند. س��الک در بخش ديگري از 
س��خنان خود عنوان کرد: تمامي متخلفان بايد از 
سوي دستگاه قضايي مورد بازجويي قرار گيرند و 
در اين باره به مردم توضيح داده شود. وي در خاتمه 
گفت: عزل و برکن��اري مديران متخلف به تنهايي 
کافي نيست و قوه قضائيه بايد با جديت با اين افراد 

برخورد کند. 
   دريافت حقوق هاي نجومي 

نشانگر نفوذ جرياني و باندي
احم��د اميرآبادي فراهاني، نماينده م��ردم قم در 

مجلس ش��وراي اس��لامي در کانال تلگرامي خود 
در مطلبي با عنوان »آيا وزراي اقتص��اد و تعاون و 
رفاه و تأمين اجتماعي را مجلس استيضاح خواهد 
کرد«، نوش��ت: حقوق ه��ا و دريافتي ه��اي بالا با 
استفاده از منفذهاي قانوني نش��انگر عدم نظارت 
در سطوح بالا يا رودربايستي ها و نفوذهاي جرياني، 
حزبي و باندي است. اميرآبادي نوشته است: اينکه 
انتشار اين فيش ها کار درست يا غلطي بوده است، 
بحث ما در اينجا نيست، قطعاً به آن بعداً خواهيم 
پرداخت اما اينکه يک مدير به خود اجازه مي دهد 
همچون حقوق ها و دريافتي هاي بالايي با استفاده از 
منفذهاي قانوني براي خود تصويب و دريافت نمايد، 
نشانگر عدم نظارت در سطوح بالا يا رودربايستي ها و 
نفوذهاي جرياني، حزبي و باندي است. در هر صورت 
مقامات بالاتر بايد پاس��خگو باشند و يکي از مراکز 
نظارتي مجلس است که طبق قانون اساسي نظارت 
بر رفت��ار و عملکرد وزرا برعهده مجلس گذاش��ته 
شده، پس مجلس نمي تواند بي تفاوت باشد، بايد 
حداقل دو وزيري را که بيش��ترين دريافتي ها در 
حوزه مسئوليت ش��ان بوده به مجلس فراخوانده و 
بازخواس��ت نمايد و اين وزرا هم که اولين روزهاي 
مسئوليت شان نيست بيش از سه سال است در رأس 
وزارتخانه متبوع شان هستند مي توانستند اصلاحات 
مورد نظرش��ان را به وجود آورند. به نظر مي رسد 

مجلس دهم هر دو وزير را استيضاح کند. 
    اتم�ام حج�ت ب�راي برخ�ورد انقابي با 

حقوق هاي نجومي
نماينده مردم کاش��ان در مجلس هم با اشاره به 

س��خنان صريح و بي پرده رهبر معظم انقلاب در 
خصوص مقابله قاطع با پديده مذموم دريافت هاي 
نامش��روع، تحقق اين موضوع مهم را مش��روط 
و منوط ب��ه عزم ج��دي و کنار گذاش��تن برخي 

ملاحظات توسط دولت دانست. 
سيدجواد ساداتي نژاد در گفت وگو با فارس با انتقاد 
ش��ديد از دس��ت اندازي و چپاول اموال عمومي 
به دس��ت عده اي که با مردم و فرهنگ انقلابي و 
اس��لامي بيگانه هس��تند، اظهار داشت: سخنان 
چند روز گذشته مقام معظم رهبري اتمام حجتي 
جدي براي برخورد قاطع انقلابي و بي ملاحظه با 
دارندگان فيش هاي حقوقي نجومي نامش��روع و 
غيرقانوني است. وي افزود: نمايندگان مجلس که از 
نزديک شاهد مشکلات و تنگناهاي اقتصادي مردم 
هستند، به سادگي از کنار اين مسئله متأثرکننده 
که قلب مردم را جريحه دار کرده، نخواهند گذشت. 
نماينده مردم کاشان در مجلس شوراي اسلامي 
با اشاره به س��خنان صريح و بي پرده رهبر معظم 
انقلاب در خصوص مقابل��ه قاطع با پديده مذموم 
دريافت هاي نامشروع، تحقق اين موضوع مهم را 
مش��روط و منوط به عزم جدي و کنار گذاش��تن 
برخي ملاحظات توسط دولت و همکاري نزديک و 
مستمر قواي قضائيه و مقننه دانست. ساداتي نژاد 
با تأکيد بر برکن��اري و مجازات قانون ش��کنان و 
بازگردانده شدن اموال دريافت شده، عنوان کرد: 
دريافت حقوق هاي نجومي بي ضابطه و غيرقانوني 
توسط عده اي دنياطلب، مس��ت و مسخ فرهنگ 
اشرافي گري ظلم آشکار و غيرقابل بخشش به نظام 

اسلامي و مردم است. 
وي با اشاره به وضعيت اقتصادي کشور و نارضايتي 
مردم از رکود حاکم، شرايط نامطلوب کسب و کار، 
بيکاري جوانان و مش��کلات آنان ب��راي ازدواج و 
تشکيل خانواده، يادآور شد: سوءاستفاده عده اي 
از منابع عمومي و غارت بيت المال در شرايط فعلي 
کشور، عامل متزلزل شدن و کاهش اعتماد عمومي 
مردم نسبت به نظام است. ساداتي  نژاد با تأکيد بر 
اينکه مجلس شوراي اسلامي در راستاي اجراي 
وظايف قانوني خود، در اي��ن خصوص هيچ گونه 
مماشات و ملاحظه اي نخواهد داشت، ادامه داد: 
مجلس در راستاي تحقق دستور قاطع مقام معظم 
رهبري و مطالبه بحق مردم انقلابي براي برکناري 
و مجازات قانون ش��کنان، سوءاستفاده کنندگان 
و بازگردان��دن دريافتي هاي نجومي نامش��روع و 
غيرقانوني و عدم به کارگيري مجدد اين افراد در 
مناصب ديگر، از اختيارات قانوني و قدرت نظارتي 
خود حداکثر استفاده را خواهد کرد. وي در خاتمه 
رسوخ و نفوذ فرهنگ مصرف گرايي، تجمل گرايي 
و اش��رافي گري را عامل اصلي اين مسائل و وقايع 
تأسف آور دانس��ت و اظهار داشت: مقابله جدي با 
اين فرهنگ از طريق ترويج فرهنگ ناب اسلامي 
و انقلابي که ترجمان آن در ش��يوه زندگي مقام 
معظم رهبري ملموس و مش��هود اس��ت، عامل 
جلوگيري از فراگير شدن اين فرهنگ منحط در 

بين مسئولان است.

    گزارش

بان کي مون و مرکل حرف هاي عجيبي زده اند

صالحي:صدايپايتوطئهجديدميآيد
ادامه از صفحه يک 

 صالحي ادام��ه داد: بنابراي��ن از آن موقع تصميم 
گرفتيم نه در بعد سياسي، نه در بعد بانکي و نه در 
بعد حقوقي صحبت نکنيم چراکه بنده مسئول فني 
برجام هس��تم. وي تأکيد کرد: خوشبختانه مقام 
معظم رهبري کاملاً در جريان امور هستند و من نيز 
اين اطمينان را به مردم عزيزمان مي دهم که جاي 

هيچ نگراني در بعد فني وجود ندارد. 
رئيس سازمان انرژي اتمي در پاسخ به اين پرسش 
که مقام معظم رهبري طرف مقابل را بدعهد و بدذات 
خواندند که دبه درمي آورد و زير قول خود مي زند، 
اين موضوعي است که شما در حين فرآيند مذاکرات 
نيز به صراحت گفته بوديد. بنابراين مهم ترين دبه يا 
بدعهدي هاي امريکا در عرصه فني تاکنون چه بوده 
است، گفت: زماني که من موضوع دبه را مطرح کردم 
هنوز ما به نتيجه نهايي نرسيده بوديم. وي ادامه داد: 
در آن زمان ما در حين مذاکره بوديم که هرگاه به 
نتيجه مشترکي در مذاکره اي مي رسيديم پس از 
مدتي که بار ديگر وارد مذاکره مي شديم مشاهده 

مي کرديم که مذاکرات قبلي همچنان بي اثر بوده 
است.  صالحي با بيان اينکه من بر اين اساس گفتم 
که طرف مقابل دبه مي کند، افزود: مذاکره مي کرديم 
و پس از گرفتن نتيجه وقتي مي خواستيم به موضوع 
بعدي وارد شويم طرف مقابل به موضوع قبلي باز 

مي گشت و مي گفتند که از اول مذاکره کنيم. 
صالحي با اشاره به پيش رفتن مذاکرات و عملکرد 
طرف مقابل در تعهدات خود به برجام تصريح کرد: 
من نبايد وارد اين موضوع شوم، حالا دوباره ممکن 
است عزيزي ناراحت شود اما در برجام طرف مقابل 
متعهد شده اس��ت کاري نکند که با روح برجام در 
تضاد باش��د. رئيس س��ازمان انرژي اتمي به وضع 
قانون رواديد در کنگره امريکا پس از برجام اش��اره 
کرد و گفت: حالا من اين را مي توانم بگويم و دوستي 
نمي تواند به من اعتراض کند که مثلًا آقا شما وزير 
اقتصاد يا  رئيس بانک مرکزي يا  وزير امور خارجه 
نيستيد چرا که حداقل از نظر علمي 40 سال استاد 

دانشگاه هستم بنابراين اين را مي توانم بگويم. 
وي ادام��ه داد: پيش از اي��ن دانش��گاه هاي ما با 

دانش��گاه هاي خ��ارج در تماس بودن��د و تزهاي 
مشترک داشتند و به ويژه دانشمندان اروپايي به 
راحتي به ايران مي آمدن��د و در کارگاه هاي فني، 
آموزشي و تحقيقاتي مشارکت داشتند و اين در 
حالي بود که هيچ مس��ئله اي در رفت و آمد آنها 
وجود نداش��ت. صالحي گف��ت: هم اکنون و پس 
از پيش آمدن قضاي��اي رواديد تع��داد زيادي از 
دانشمندان اروپايي که مقداري احتياط مي کنند 
از آم��دن به ايران اس��تنکاف دارن��د. وي تصريح 
کرد: به قول دانشگاهي ها اين يعني وضعيت آنها 
پيش از برج��ام بهتر از پس از برجام بوده اس��ت. 
رئيس سازمان انرژي اتمي همچنين در خصوص 
مقالات علمي دانشگاهي نيز گفت: پيش از برجام 
کشورهاي ديگر در انتش��ار مقالات دانشمندان 
ايراني به دليل تحريم ها و مشکلات نقل و انتقالات 
مالي مقداري مشکل آفريني مي کردند، قرار بود 
پ��س از برجام اي��ن موضوع حل ش��ود اما همان 

وضعيت کماکان پابرجاست. 
رئيس س��ازمان انرژي اتمي در پايان اين مصاحبه 

گفت: در مجموع برج��ام را در چارچ��وب منافع 
کش��ورمان مي دانم گرچه بايد در مقابل بدعهدي 
طرف مقابل هوشيارانه و مدبرانه عمل کنيم، توجه 
داشته باشيم و آمادگي مان را افزايش دهيم تا اگر 
بدعهدي کردند بدانند هزينه س��نگيني برايشان 
خواهد داشت. صالحي تصريح کرد: اينگونه نيست 
که بدعهدي کنند و سرشان را پايين بيندازند و بروند. 
خير هزينه سنگيني برايش��ان خواهد داشت. وي 
هشدار داد: جمهوري اسلامي ايران توانمندي هاي 
فراواني در ابعاد مختلف دارد پس بهتر است که دست 
به کاري نبرند که همگان متضرر شوند، همانطور که 
رهبر معظم انقلاب فرمودند م��ا آغازکننده نقض 
برجام نخواهيم بود، پس اميدواريم آنان نيز عاقل 

باشند و آن را نقض نکنند. 
صالحي گفت: برجام تا امروز گشايش هاي زيادي 
براي ما ايجاد کرده است ؛ اگرچه آنان راه را کامل باز 
نکرده اند اما راهي که کاملاً بسته بود اکنون حداقل 
نيمه باز است مانند رودخانه اي که سدي در مقابلش 

بود و اکنون با ايجاد کانال، آب جريان يافته است.

      هسته ای

وزن کشي دو کفه برجام
کمتر از چند روز تا اولين س��الگرد اعلام توافق جامع هسته اي ميان ايران و 
کشورهاي 1+5 )موسوم به برجام( مانده اس��ت و مي توان در آستانه اولين 
سالگرد اعلام برجام به ارزيابي کلي از اين توافق و نتايج اوليه آن پرداخت. البته 
ذکر اين نکته ضروري است که برخي حاميان برجام و نيز برخي مسئولان 
اجرايي چندان موافق ارزيابي برجام نبوده و زمان حاضر را براي اين امر »زود« 
مي دانند، با اين حال روشن است که موضوعي با اين وسعت و اهميت نمي تواند 
از ديدگاه ناظران و افکار عمومي دور بماند و منطقي نيست تا ارزيابي موضوعي 

که تأثير آشکاري بر منافع ملي و راهبردي کشور دارد به آينده موکول شود.
از طرفي مخاطبان محترم نيز به ياد دارند که در ماه هاي پيش از برجام، تعداد 
قابل توجهي از چهره هاي اجرايي حامي سرسخت توافق، همه چيز را از جمله 
آب، حل مش��کلات ازدواج و... منوط به توافق پيش رو دانسته و بر افزايش 
توقعات و انتظارات اجتماعي دامن زدند. به اين ترتيب بايد به افکار عمومي 

حق داد که پرسشگر نتايج و دستاوردهاي »برجام« باشد.
حال براي ارزيابي برجام مي توان آن را بسان معادله اي دوسويه دانست که در 

دو کفه آن آورده هاي هر يک از طرفين است.
بنابراين در يک سو آورده هاي طرف ايراني، همان فعاليت هايي است که ما 
در ابتداي کار انجام داده ايم و بعد منتظر بودي��م تا طرف مقابل نيز متقابلًا 
به تعهدات خود عمل کند. اکنون با استناد به گزارش هاي مراجع بين الملل 
همچون آژانس بين المللي انرژي اتمي، روشن است که ايران به تعهدات خود 

به صورت کامل عمل کرده است.
در خصوص پايبندي طرف مقابل به تعهدات برجام، بهترين ش��اهد مدعا 
اظهاراتي اس��ت که از برخي مديران اجرايي نقل مي شود. زماني که رئيس 
کل بانک مرکزي دس��تاوردهاي برجام را »تقريباً هي��چ« مي  داند و معاون 
رئيس جمهور از »دبه درآوردن« امريکايي ها سخن مي  گويد به وضوح مي توان 

کفه امريکايي را وزن کشي کرد.
در کنار اينها البت��ه خود امريکايي ها نيز بارها تأکيد کرده اند که بخش��ي از 
محدوديت ه��ا را در قالب برجام نمي دانند و برطرف س��ازي آنها را منوط به 
مذاکرات جديد و امتيازدهي بيشتر مي کنند. اين در حالي بود که پيش تر 
چنين وعده داده مي شد که براي مثال با اجراي برجام همه تحريم هاي مالي و 
بانکي برطرف شود، ولي اکنون اين وعده نيز به سرنوشت حل مشکلات کشور 

در 100 روز، دچار شده است.
حتي اگر اين مستندات محکم از عدم پايبندي طرف غربي به تعهداتش نبود 
با معيارها و سنجه هايي به مراتب ساده تر نيز مي  توان واقعيت هاي اين صحنه 
را سنجيد. اکنون بسياري از مردم با مشاهده وضعيت معيشتي خود و مقايسه 
با آنچه در گذشته مرتباً وعده داده مي ش��د، مي توانند قضاوت کنند که آيا 

»برجام« آنچه را انتظار مي کشيدند، به همراه داشته است يا نه.
البته بسياري از دورانديشان از همان ابتداي کار مذاکرات  چنين پيش بيني 
مي کردند که اين مذاکرات آن نتيجه اي را که مدنظر مردم ايران اس��ت، به 
همراه نخواهد داشت و چندين بار نيز همين امر مورد تأکيد رهبر معظم انقلاب 
اسلامي نيز قرار گرفت، اما مصالح عاليه کشور و نيز کسب تجربه ملي ايجاب 
مي کرد که فرآيند اين مذاکرات تا مراحل نهايي دنبال ش��ود و شايد همين 

تجربه مجدد »عدم اعتماد به سلطه گران« خود دستاوردي ارزشمند باشد.
اکنون با مقايسه دو کفه ترازوي برجام و بررسي تطبيقي آن با پيش بيني رهبر 
معظم انقلاب در آبان ماه 1392 )قبل از توافق ژنو( مي توان گفت آنچه معظم له 
در خشت خام ديدند، بسياري از ذوق زدگان در آينه نديدند و پس از گذشت دو 

سال واقعيت ماجرا تا حد زيادي آشکار شده است.
اينک دو پرسش مهم در اينجا مطرح مي شود؛ نخست آنکه اکنون که خلف 
وعده غربي ها در برجام، آشکار شده است چرا هنوز عده اي به دنبال بزک کردن 
چهره کريه سلطه گران هستند و نقض عهد و خيانت طرف مقابل را همچنان 

»رتوش« مي کنند.
ممکن است در نگاه اول تصور شود که برخي به دليل اشتباه قبلي و گره زدن 
افراطي سرنوشت سياسي خود به برجام و مذاکرات، اکنون چاره اي جز اصرار 
بر درس��ت بودن پيش فرض هاي خود ندارند، اما اگر اين طيف از چهره هاي 
سياس��ي منطقي به صحنه نگاه کنند، اصرار ب��ر روش بي فايده و اصطلاحاً 
»ش��رط بندي روي اس��ب بازنده« جز افزايش احتمال شکست نتيجه اي 

نخواهد داشت!
پرس��ش دوم در خصوص بديل هاي برجام اس��ت. اگر عده اي تنها راه حل 
مشکلات اقتصادي کشور را توافق و نهايتاً »برجام« معرفي مي کردند، اينک 
که ناکارآمدي اين مسير در حل اين مشکلات مشخص شده است چرا به دنبال 
راه حل جايگزين نيستند، راه حلي که نظام و انقلاب از ابتدا مطرح مي کردند، 
چيزي جز تکيه بر توانايي هاي دروني و مقاوم سازي اقتصاد نبود. اکنون هم 
بسياري از کساني که ابتدا به مذاکرات خوش بين بودند مسير اقتصاد مقاومتي 
را تجويز مي کنند. با اين حال آنچه در صحنه اقدام و عمل مشاهده مي شود، 
مشحون از بي عملي ها، قصور و تقصيرهاست. متأسفانه گاه حتي مشاهده 
مي ش��ود در ذيل عنوان »اقتصاد مقاومتي« اقداماتي انجام مي گيرد که در 

تضاد آشکار و صددرصدي با اين راهبرد ملي است.
در پايان آنچه به طور خلاصه مي توان گفت تجربه يک ساله برجام، اگر »تقريباً 
هيچ« دستاورد اقتصادي براي کشور به همراه نداشت، بر فهرست طولاني 
تجربه هاي ملت ايران افزود، اما آنچه همچنان در هاله اي از ابهام مانده است، 

سرنوشت کساني است که حيات سياسي خود را به »برجام« گره زده اند!

   فارس: رئي��س س��ازمان عقيدتي سياس��ي ارت��ش در پيام هاي محمدجواد اخوان
جداگانه اي انتصاب سردار سرلشکر غلامعلي رشيد، امير سيد عبدالرحيم 

موسوي و سردار علي عبداللهي را تبريک گفت. 
   ايرنا: آيت الله اسدالله ايماني، نماينده مردم استان فارس در مجلس 
خبرگان رهبري: حس��اب اقليتي که حقوق ه��اي نجومي و نامتعارف 
دريافت کردند را بايد از حس��اب مديران صالح و پاکدامن که با حقوق 

عادي زندگي مي کنند، جدا کرد. 
   تس�نيم: علاءالدين بروجردي، رئيس کميس��يون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي، اظهارات ضدايراني صدراعظم 
آلمان را نش��انه    اي براي توطئه جديد عليه ملت ايران دانست و گفت: 
متأس��فانه اظهارات خانم مرکل درباره توانمندي هاي موشکي ايران 
غيرقابل قبول اس��ت، چراکه اين اظهارات غيرفني و کاملًا سياس��ي 

است.
   ايس�نا: امير س��ياری، فرمانده ني��روی دريايی ارتش با اش��اره به 
برگزاری رزمايش دريايی ولايت 95 در بهمن ماه سال جاری گفت که 
اين رزمايش با هدف ارتقا  و نمايش توانمندی های جمهوری اسلامی 

ايران در دفاع از مرزهای آبی و منافع کشور در دريا، برگزار می شود.
 

        جاسوس های انگليس�ی در ايران تقاضای دفتر 
دادند!

 بنگاه خبرپراکني انگليس )بي بي سي فارس��ي( تقاضاي خود براي 
ايجاد دفتر در ايران را به دولت تسليم کرده است. بي بي سي فارسي که 
در جريان فتنه سال 88 نقش مؤثري در هدايت و حمايت فتنه گران 
داشت، اکنون و با نزديک ش��دن به انتخابات رياست جمهوری براي 
تأثيرگذاري و نفوذ بيشتر درخواست کرده است که در ايران از جمله در 

سه شهر تهران، اصفهان و ساري دفتر نمايندگي داير کند!
اين خبر حاکي اس��ت تاکنون پاسخي از س��وي طرف ايراني به اين 

درخواس��ت داده نش��ده و در حال ارزيابي و بررس��ي اين درخواست 
هس��تند. انتظار مي رود با توجه به نقش تخريبي و فتنه انگيزانه اين 
رسانه وابسته به دستگاه ديپلماسي روباه پير راه جاسوس  های انگليسی 

به ايران باز نشود. 

       عضو کارگزاران عقبه فساد نجومي ها را لو داد
در حالي که دول��ت و مجموعه قوا عزم خ��ود را ج��زم کرده اند که با 
مفسده حقوق هاي نجومي برخورد قاطع کنند، يکي از اعضاي ارشد 
حزب کارگزاران س��ازندگي فيش هاي حقوقي را باتلاقي براي دولت 
توصيف کرده که بايد تا ته آن فرو رود. آقاي »م« با طرح اين موضوع 
که نبايد دولت موضوع فيش هاي نجومي را مي پذيرفت و نبايد اقدام 
به عزل مديران مي کرد، مدعي شده: دولت با اين اقدام تسليم فضاي 
احساسي و سياسي شد. عضو مرکزيت کارگزاران که حزب متبوع وي 
به عنوان زمينه ساز اشرافيت در کشور شناخته مي شود، البته راهکار 

هم براي خروج دولت از اين مخمصه تعريف کرده و گفته است: يا بايد 
آن را به گردن دولت قبلي مي انداخت يا خلأ هاي قانوني را که در اين 
زمينه وجود دارد به صورت داوطلبانه اصلاح مي کرد وگرنه با عزل اين 
مديران هيچ چيزي حل نمي شود جز اينکه گزک به دست طرف مقابل 
بدهد و به کليت دولت و جرياني که پشت سر روحاني قرار دارند، ضربه 
مي زند.  عضو ش��اخص کارگزاران البته توضيح نداده که اگر دولت و 
شخص روحاني اراده کرده است با ويژه خواري ها مقابله کند، چرا و چه 
کساني از اين برخورد ضربه مي بينند، جز کساني که در اين برخوردها 

منافعشان به خطر مي افتد؟
وي البته در ادامه اظهارنظرهاي خود عقبه فساد را معرفي و عنوان کرده 
است: الان هم مي بينيم در مقالات و اظهارنظرها به دولت سازندگي و 
اصلاحات هم مي پردازند که جهش حقوق مديران از آنجا شروع شد و 
در واقع آنها متهم مي شوند. در اين قضيه روحاني مرتکب اشتباه شد و 

زود اسير اين جو شد. 

   سايه روشن  
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